
  

Administració de Filosofia i 
de Geografia i Història 
Oficina de Recerca  
 

C/. Montalegre, 6 
08001 Barcelona           

Tel. +34 934 037 701 / 02   
oficinarecerca.fgh@ub.edu 
www.ub.edu 

  
 

1 
 

ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA DE LA COMISSIÓ DE RECERCA  
DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 
 
 
Núm. 78 
Dia: 10 de juliol de 2023 
Hora: 10:00 hores 
Lloc presencial: Seminari d’Antiga Amèrica i Àfrica (primer pis de la Facultat) 
Lloc virtual: Microsoft Teams Meeting, enllaç facilitat pel Dr. Buxeda 
 
 
Assistents presencials 
Dr. Jaume Buxeda i Garrigós (vicedegà de Recerca de la Facultat – president de la comissió) 
Sra. Àngels Carrique Batlles 
Dr. Enric Ciurans Peralta 
Dr. Josep Ma. Fullola Pericot 
Sra. M. José Lorenzo Ceforo (secretària de la Comissió) 
 
Assistents virtuals 
Dr. Miguel Javier Aramburu Otazu 
Dr. Jaume Dantí Riu 
Dr. Fernando Gil Alonso 
Dra. Olga Jubany Baucells 
Dra. Meritxell Tous Mata 
 
Excusen la seva absència: 
Dr. Miguel Ángel Cau Ontiveros 
Sr. Félix Gómez Fernández 
 
Absents: 
Sra. Irene Esteban Alama 
Sra. Carlota Vidal Sánchez 
 
 
Ordre del dia 

1. Aprovació de les actes de les reunions anteriors. 
2. Informació del President de la Comissió. 
3. Valoració dels ajuts de la Comissió de Recerca. 
4. Convocatòries de renovació d’equipament científic i tecnològic i de cofinançament d’aquesta 

convocatòria. 
5. Precs i preguntes. 

 
Desenvolupament de la sessió 

1. Aprovació de les actes de les reunions anteriors. 

El Dr. Jaume Buxeda inicia la sessió en format híbrid, amb el primer punt de l’ordre del dia que és 
l’aprovació de les actes de reunions anteriors, excepte l’acta número 76 del dia 12 de juny de 2023, en la 
que es va aprovar la modificació les bases de les activitats elegibles, arrel del nou reglament del Contracte 
Programa de Recerca. Es donen per aprovades les actes: 
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- Número 73, reunió ordinària 20/12/2022 

- Número 74, reunió extraordinària 07/02/2023 

- Número 75, reunió extraordinària 15/03/2023 

- Número 77, reunió extraordinària 03/07/2023 
 
 
2. Informacions del President de la Comissió 

El Dr. Buxeda comenta que ha estat donant molta informació a través de diversos correus electrònics, per 
la qual cosa no hi ha gaire informació. 

La L’única informació, que potser no ha enviada,t és la relacionada amb la convocatòria del Programa 
ATRAE, a la qual només es va presentar una sol·licitud per part del departament d’Antropologia Social, 
que no va estar acceptada des del vicerectorat. 

L’altra informació es és sobre la convocatòria de Consolidació Investigadora, per la qual de moment 
només ha signat unes 6 o 10 expressions d’interès. També les pot signar el Degà, d’aquestes el Dr. Buxeda 
no en té constància. Els hi rRecorda als membres de la Comissió que el termini s’ha canviat, ara és fins al 
l’11 de juliol a les 23:59h. Tots els grups de recerca, els departaments i la Comissió de Recerca han estat 
avisats. 

Una altra informació que no ha estat enviada de la qual informa el Dr. Buxeda és que el pròxim 25 de juliol 
vindrà el Rector, amb tot l’equip rectoral, a la Facultat a tenir una reunió amb l’equip deganal, per tractar 
varis temes. Entre els temes de recerca s’insistirà en que dotin a la Facultat de personal tècnic de 
laboratori. Hi ha tres laboratoris susceptibles d’aquesta necessitat, que són el d’Arqueologia i 
Arqueometria, el de Geografia Física i el de Tècniques Artístiques, els quals són laboratoris docents i de 
recerca on hi ha materials perillosos per les activitats que es realitzen. Aquests laboratoris estan controlats 
i es garanteix un curs de formació, el qual imparteix l’OSSMA, però el curs és genèric i insuficient. Són 
laboratoris als que accedeixen molts estudiants de doctorat, o gent que està fent el TFM o el TFG i fent 
els seus treballs i evidentment els directors o responsables no hi són sempre presents. 

El Dr. Buxeda explica que recentment al laboratori d’Arqueometria va haver-hi un incident. En aquest 
laboratori, a la part on es guarden àcids, un estudiant predoctoral va observar una fuita d’àcid 
fluorhídricclorhídric, va intentar contactar amb els responsables i al no trobar-los va deixar la situació fins 
a l’endemà. Una de les tècniques associada d’un dels grups, la qual no es responsable del laboratori, va 
optar per posar les dues garrafes d’àcid sota la campana d’extracció de gasos, però hi havia el risc 
d’explosió. El Dr. Buxeda va estar informat i va contactar amb el Fèlix, l’administrador del Centre, i 
finalment es va aconseguir parlar amb un tècnic de l’OSSMA, els quals van venir a retirar el material que 
estava malmès. L’OSSMA només té un formulari online per a situacions com aquesta. 

El Dr. Buxeda comenta que tenim uns laboratoris perillósperillosos, amb una formació insuficient i sense 
responsables a totes hores. A la reunió del dia 25 s’insistirà sobre el tema disposar de tècnics 
especialitzats. El Dr. Buxeda planteja utilitzar el Contracte Programa de Recerca per formar a personal, 
donant una formació més específica, d’un curs de vuit hores que costa uns 400€. Un cop o dos a l’any 
realitzar una formació per el personal que fa servir aquests laboratoris. 

Al Dr. Josep Maria Fullola li sembla incongruent que internament la pròpia Universitat faci pagar aquest 
tipus de curs als seus propis membres, i opina que s’haurien de fer cursos específics. 

El Dr. Buxeda li dona la raó i explica que a qualsevol Universitat estrangera no es pot accedir a un laboratori 
sense tenir el curs de seguretat, el qual a Anglaterra dura una setmana. A la UB com l’OSSMA no té 
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personal suficient, la UB no obliga a fer el curs de seguretat sinó que ho recomana. És per això que 
l’OSSMA només fa unes xerrades dos o tres cops a l’any, les quals són gratuïtes però insuficients. 

El Dr. Enric Ciurans comenta que ells només fan docència, però el Dr. Buxeda és del parer que seria 
interessant que també tinguessin el curs de formació de seguretat.  

La idea seria que els tècnics especialitzats de laboratori, a part de supervisar als estudiants que estan fent 
recerca també haurien d’ajudar quan s’està fent la docència. Seria convenient comptar amb tres tècnics, 
al menys pels laboratoris més perillosos, i des de la Comissió pagar un o dos cursos l’any, perquè algú de 
l’OSSMA vingués a fer el curs de formació en seguretat. 

El Dr. Fullola pregunta si són 400€ per el curs, o 400€ per persona. El Dr. Buxeda vol entendre que són 
400€ per curs. 

El Dr. Buxeda ho proposa als membres de la Comissió de Recerca, per tal de contactar amb l’OSSMA i per 
tal d’exposar-ho a la reunió del dia 25 de juliol amb el rectorat. 

El Dr. Jaume Dantí coincideix amb el que s’ha dit i està d’acord amb la opinió del Dr. Fullola, tot plegat li 
sembla incongruent. 

El Dr. Mikel Aramburu, ha entès que s’hauria de fer un curs específic a les persones usuàries dels 
laboratoris. El Dr. Buxeda respon que no només seria pels que fan servir els laboratoris, sinó que seria per 
a tothom que accedeixen als laboratoris. El Dr. Aramburu pregunta pel número d’usuaris, a la qual cosa 
el Dr. Buxeda respon que no disposa d’aquesta dada, però que podria ser al voltant de trenta persones. 
Potser a l’inici hi haurà un número més alt de persones que hagi de fer el curs, però cada any aquest 
número aniria baixant. Inicialment l’haurien de fer els docents i després seria el personal nou, o els que 
estiguin fer fent la tesis, el treball de màster... 

La Dra. Olga Jubany demana passar alguna mena de protocol i persona contactable per a quan passen 
aquestes situacions. Suggereix el curs per als professors, i que aquests siguin els que transmetin les 
pautes.  

El Dr. Buxeda afirma que protocol hi ha, però si el responsable és gent del PDI pot ser que no estiguin en 
el moment d’actuació, ja que pot estar fora per treball de camp, assistència a congressos, excavacions... 
Per això seria necessari que, a banda de que hagi un responsable dintre del PDI hi hagués algun tècnic, i 
que cada dia estigués al laboratori. Els cursos no els poden impartir els professors, s’ha d’impartir des de 
l’OSSMA, i és d’on es pot garantir atorgar la titulació. 

El Dr. Fullola és del parer que hauria d’haver un telèfon permanent 24 hores els 7 dies, en comptes del 
formulari online.  

El Dr. Buxeda comenta que som una universitat molt bona, però amb uns dèficits importants. Aclareix que 
per l’incident que va haver-hi primer es va intentar resoldre internament, però sinó l’alternativa hagués 
estat el 112. 

El Dr. Fernando Gil pregunta si el que s’ha comentat és que al laboratori de Geografia Física hi ha materials 
perillosos, i si és així pregunta si s’ha comunicat al Dr. Xavier Úbeda. El Dr. Buxeda comenta que sí, perquè 
també tracten amb àcids, i que és un tema que ho ha parlat amb el Dr. Santi Riera, pel tema dels residus. 
Al Dr. Gil no li ha quedat clar qui ha d’assumir el pagament del curs. El Dr. Buxeda li respon que la seva 
proposta és pagar-lo utilitzant el Contracte Programa de Recerca, ja que és una activitat de recerca, 
assumint els 400€ per curs. 

La Dra. Meritxell Tous és del parer de la Dra. Olga Jubany, de fer un curs i aprofitar que cadascú passi els 
coneixements adquirits, per tal d’estalviar aquests 400€ cada vegada que s’incorpora alguna persona 
nova.  
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El Dr. Buxeda torna a dir que el curs ho ha d’impartir qui té els coneixements i que el títol que s’obté ha 
de ser homologat, que sigui vàlid. En qualsevol altra universitat estaríem obligats a fer-ho. El problema 
que tenim és que la UB està per sota dels mínims. El Dr. Buxeda explica que en el laboratori d’Arqueologia 
i Arqueometria s’obliga a fer la formació gratuïta (dues una xarradesxerrades) que dona l’OSSMA. El curs 
de vuit hores s’ha de pagar, és una formació més tècnica i ho ha de donar qui té el coneixement. 
S’obtindria una titulació homologada, la qual es podria fer constar al currículum i fer servir a l’estranger. 

El Dr. Fullola exposa que segur que aquests protocols han d’existir en els laboratoris d’experimentals i 
pregunta si es segueixen. El Dr. Buxeda comenta que els d’experimentals tenen unes normatives de 
seguretat i protocols més definits, tenen una qualificació de qualitat que li dona l’Agència de Qualitat de 
la UB i disposen de tècnics especialitzats. S’ha d’aspirar a que els nostres laboratoris tinguin els mateix 
tractament que els de les Facultats Experimentals. 

El Dr. Buxeda es posarà en contacte amb l’OSSMA, per assabentar-se dels preus d’aquests cursos. 
Informarà als membres de la Comissió, deixant aquest punt pendent d’aprovació per a la propera reunió. 

 

3. Valoració dels ajuts de la Comissió de Recerca. 

El Dr. Buxeda comparteix pantalla i passa a explicar el resum econòmic. Hi ha un disponible de 56.701,69€. 
Sempre reservem 10.000€ per a les revistes. Les sol·licituds presentades en aquesta primera convocatòria 
no superen el disponible. L’import de sol·licituds presentades ha estat per valor de 25.814,85€. 

El Dr. Buxeda explica que algunes de les sol·licituds presentades no inclou tota la documentació que 
s’havia de presentar, la qual s’haurà de demanar. 

Borsa de Viatges (BV): 

Al llistat de les borses de viatges hi ha vàries sol·licituds a 0€, ja que hi ha varis congressos a Espanya. Amb 
el nou document, sobre les despeses elegibles a càrrec del Contracte Programa de Recerca, es descarten 
els que es fan a Espanya. Hi ha vuit sol·licituds que no es poden donar, perquè són incompatibles 
(congressos a Espanya i activitats que no són congressos). La resta s’adjudiquen tal com s’han sol·licitat. 
Hi ha molta gent que ha presentat la primera pàgina del currículum, que no serveis, el que es demanava 
era la pàgina del GREC on surt l’última data d’actualització. 

Les sol·licituds de la Paola Lo Cascio i la Gemma Torres Delgado són pel mateix congrés, i tal com s’indica 
a les bases s’ha d’atorgar l’import més econòmic. A tots dos casos s’atorga l’import de 105,98€. 

La sol·licitud de Patricia Patrícia Martinez Martínez és per a reunions de tutoria i col·laboració, no és cap 
congrés. La sol·licitud de Marino Salvatore és perquè el conviden per fer unes xerrades, unes conferències, 
per la qual cosa no és per assistir a cap congrés. Aquestes dues activitats no són elegibles, ja que no són 
congressos. 

El Dr. Buxeda comenta que dels 4.934,14€ que es demanaven, finalment s’atorga l’import de 2.525,48€. 

El Dr. Jaume Dantí vol parlar d’aquestes dues últimes peticions. Primer li havia sorprès que no se’ls hi 
donés l’ajut, però ho ha entès un cop aclarit pel Dr. Buxeda, de que l’ajut ha de ser per assistir a 
congressos. Opina que l’activitat del Marino Salvatore podria ser un congrés, però tampoc ho sap en 
detall. El Dr. Buxeda ensenya la documentació presentada pel Salvatore, on es pot veure que és per fer 
unes conferències. 

Als membres de la Comissió els hi sembla bé la proposta plantejada pel Dr. Buxeda. 

Organització de Congressos i jornades (OCJ): 
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El Dr. Buxeda comenta les sol·licituds presentades i diu que hi ha uns canvis respecte al que es demana. 

El Dr. Roger Canals sol·licita 3.000€ i diu que és una activitat oberta. El Dr. Buxeda contactarà amb el Dr. 
Canals, ja que és una activitat que ja s’ha fet i les persones que venen són persones convidades, que venen 
amb el bitllet d’avió pagat. Si només participa gent, llavors és una activitat tancada i només s’atorgaria 
2.000€, un cop confirmat amb el Dr. Canals. 

De la sol·licitud del Dr. Manel García s’ha de revisar la documentació presentada, i si és correcta llavors 
en concedirà l’ajut que ha demanat per import de 2.993,70€. 

La Dra. Anna M. Guasch demana el 100% del que costa i per convocatòria només es pot atorgar el 50% 
del pressupost presentat. Ha presentat un pressupost per import de 1.450€, per la qual cosa només 
s’atorgarà l’import de 725€. 

El Dr. Jordi Ibarz ha demanat 2.200€, però sent una activitat tancada només s’atorgarà 2.000€. 

S’ha de revisar la documentació presentada pel Dr. Daniel López del Rincón i si no hi ha cap problema 
s’atorgarà l’ajut sol·licitat. 

Les sol·licituds de la Dra. Dolores López, el Dr. Lluís Lloveras i la Dra. Mònica Martinez no presenten cap 
problema, per la qual cosa se’ls atorgaran els imports sol·licitats. 

La Dra. Diana Mata sol·licita 400€ per a tres conferències online. La Comissió finança les activitats 
presencials a la Facultat, per la qual cosa no se li atorgarà cap ajut. 

De la sol·licitud de la Dra. Laura Mercader (DUODA) s’ha de revisar l’actualització del currículum. Sent una 
activitat tancada se li atorgaria l’import sol·licitat (897,59€). 

Un cop es comprovi la documentació presentada pels sol·licitants, si tot és correcte, el Dr. Buxeda 
comenta que dels 19.230,29€ sol·licitats s’atorgaria 16.905,29€. 

Traduccions i correccions d’articles 

El Dr. Buxeda comenta que hi ha quatre sol·licituds. Aquest matí s’ha pujat el pressupost que faltava del 
Dr. Giovanni Cattini i s’ha comprovat l’actualització del currículum de la Dra. Verònica Martinez. 

L’única modificació és que la Dra. Verònica Martinez havia sol·licitat un import de 450,42€, quan a les 
bases de la convocatòria s’estableix que només es pot atorgar un màxim de 400€. 

Dels 1.650,42€ sol·licitats s’atorgaria 1.600€. 

El Dr. Fernando Gil intervé per comentar que al article de la Dra. Carolina Orozco hi ha un error al títol, 
del qual ell també és coautor. El títol correcte és “Distribución espacial de la oferta de subarriendo y la 
presencia de población extranjera en el Barcelonés.” 

Els membres de la Comissió donen la seva conformitat, un cop es revisi la documentació presentada de 
tots els ajuts. 
 
 
4.  Convocatòries de renovació d’equipament científic i tecnològic i de cofinançament d’aquesta 

convocatòria. 

El Dr. Buxeda comenta que va haver-hi una convocatòria des del vicerectorat, per a la renovació de 
l’equipament científic i tecnològic obsolet. Des de la Comissió de Recerca es van destinar 10.000€ per a 
cofinançar aquest material, que es sol·licités des de la Facultat. 
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El Dr. Buxeda comenta que surt la convocatòria del vicerectorat i la nostra pròpia convocatòria. Des de 
que tot això es demana i es resol han passat uns mesos, per la qual cosa els pressupostos han caducat i 
s’hauran de tornar a demanar de nous. Potser que els imports hagin pujat, s’hagin mantingut o hagin 
baixat. En un principi si les variacions són mínimes, la solució es compensar-les a través del que es va 
reservar del Contracte Programa de Recerca i que els equips no aportin més diners, ja que el vicerectorat 
finança el 50%. El que s’ha cofinançat està per sota dels 10.000€ reservats. 

A En tot l’equipament que s’està comprant no hi ha hagut diferències significatives, a excepció de la 
destil·ladora d’aigua del laboratori d’Arqueometria, la qual ha estat més econòmica, amb una variació 
important (aprox. 2.000€). Hauríem d’haver tornat la diferència (aprox. 1.000€), però mentre això 
passava, hi ha hagut la necessitat de comprar una mufla pel departament de Geografia Física. Aquest 
departament va demanar a la Facultat si hi havia alguna possibilitat de comprar aquest equipament, el 
qual és molt necessari. Els terminis de la convocatòria ja havien finalitzat. El Dr. Buxeda li va dir al Dr. 
Xavier Úbeda que si la mufla era vella hauria d’haver-se demanat la renovació d’aquest equipament a 
través de la convocatòria. Dels pressupostos que s’han presentat, el més econòmic té un valor de 4.200€. 
S’ha sol·licitat al vicerectorat no retornar els aproximadament 1.000€ no utilitzats per a la destil·ladora i 
utilitzar-los per a la compra d’aquesta mufla. Des del vicerectorat se’ns ha autoritzat utilitzar aquests 
diners que sobren. 

El Dr. Buxeda proposa realitzar la compra d’aquesta mufla, amb l’import no retornat al vicerectorat, una 
altra aportació per part de l’administració i l’altre terç a través del sobrant que s’havia reservat del 
Contracte Programa de Recerca. És un tema que el Dr. Buxeda porta a aprovació de la Comissió de Recerca 
i demana l’autorització als membres de la Comissió. 

La Dra. Olga Jubany està d’acord amb el que s’ha exposat, però pregunta com es finançarà, ja que està 
fora de termini de la convocatòria i si el que demanen és ho el mateix que s’establia a la convocatòria o si 
el que demanen és que es cofinanci tot. El Dr. Buxeda li respon que el que han demanat des del 
departament de Geografia Física és que la Facultat compri l’aparell, sense cofinançament per part del 
laboratori. 

El Dr. Buxeda comenta que la convocatòria establia que el cofinançament era al 50% el vicerectorat, el 
10% la Facultat i el 40% restant el grup de recerca, però que hi ha gent que ha sol·licitat el cofinançament 
del 50% que no finança el vicerectorat.  

La Dra. Jubany pregunta si aquest grup disposa de finançament. El Dr. Buxeda preguntarà al grup de 
Geografia de si disposa de finançament, ho parlarà amb el Dr. Úbeda. 

El Dr. Gil pregunta per quin import s’ha de buscar cofinançament. El Dr. Buxeda comenta que 
descomptant els gairebé 1.000€ sobrants de la part del vicerectorat, s’ha de buscar cofinançament fins al 
4.200€ que costa la mufla.  

El Dr. Gil pregunta si és un material que s’utilitzarà per a la docència o per a la recerca. El Dr. Buxeda no 
sap exactament perquè s’utilitza, el que sí té segur és que s’utilitza per a la recerca. 

El Dr. Fernando Gil s’ofereix a parlar amb el Dr. Úbeda. Finalment el Dr. Buxeda proposa fer una reunió 
amb el Dr. Gil i el Dr. Úbeda. 
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5. Precs i preguntes. 

El Dr. Josep Ma. Fullola pregunta si hi ha algun criteri, que faci servir el vicerectorat, per atorgar els ajuts 
de Consolidació Investigadora. El Dr. Buxeda explica que a la convocatòria de l’any passat, el criteri que 
tenia la UB era donar l’ajut a gent que tingués assegurada la permanència, o bé els que eren agregats o 
titulars o que ja tenien un compromís d’estabilització per part de la Universitat. Aquest ajut no és per 
estabilitzar. La convocatòria no dona l’ajut per a contractar, és per fer un projecte i que es comencin a 
consolidar la seva carrera com a investigadors. S’atorga l’ajut per a funcionar i la UB prioritza les persones 
que ja estan estabilitzades. 

El Dr. Fernando Gil pregunta si un Lector és pot presentar. El Dr. Buxeda confirma que sí que es poden 
presenta, no és automàtic però es suposa que tenen números per a estabilitzar-se. Segurament aquest 
any seria dels que recolzaria la UB. 

El Dr. Josep Ma. Fullola pregunta pels JIN i Zambrano. El Dr. Buxeda no ho sap amb seguretat, perquè no 
tenen cap compromís d’estabilització. En el cas del Dr. Lloveras es presenta amb el recolzament de 
l’Institut, cosa que dona més punts. 

El Dr. Buxeda ha reenviat tota la informació de la que disposava a través del correu electrònic. 

El Dr. Fernando Gil, en relació a la convocatòria de renovació de material obsolet, pregunta si totes les 
sol·licituds que van estar aprovades per la Comissió han estat aprovades pel vicerectorat, incloses les 
peticions per a la compra d’ordinadors pels despatxos. El Dr. Buxeda aclareix que aquests ordinadors es 
demanaven per a activitats de projectes de recerca.  

El Dr. Gil pregunta si a la propera convocatòria es podran tornar a demanar, sempre que s’entengui que 
van destinats per a projectes de recerca. El Dr. Buxeda li respon que entén que sí, però comenta que a la 
convocatòria anterior la Comissió va valorar no presentar sol·licituds per a comprar ordinadors. Aquesta 
vegada la Comissió va optar presentar les peticions i que fos el vicerectorat qui ho denegués o no. 

A les 11:15h, el Dr. Buxeda dona per finalitzada aquesta reunió ordinària. 

 
La Secretària 
 
 
 
 
 
 
 
María José Lorenzo Céforo    Vist i plau 
      Dr. Jaume Buxeda i Garrigós 
      (President de la comissió) 
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